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Abstract

        

          




          

            
Introduction Colorectal cancer is the second most common cause of cancer death worldwide. Screening colonoscopy is a very effective measure to prevent colorectal cancer and can reduce mortality at the population level. However, the participation rates of screening programs are low.

        

        

          




          
To provide easily accessible information on screening colonoscopy and to increase the participation rates of screening programs, we developed a questionnaire for asymptomatic patients based on the German guidelines to assess the indication for screening colonoscopy. We evaluated the questionnaire with reference to the indications given by specialists in gastroenterology.

        

        

          




          

            
Methods Patients who visited a specialist in gastroenterology in an outpatient clinic of a tertiary hospital for other reasons than a colonoscopy were eligible for the study. A maximum of seven questions to assess the indication for screening colonoscopy were answered by the patients. Afterward, the indication for screening colonoscopy was given or not by a specialist in gastroenterology. The accuracy of the questionnaire was measured in terms of sensitivity, specificity, and predictive values.

        

        

          




          

            
Results In total, 335 patients were included in the analyses, of whom 50 and 285 patients were given and were not given an indication for screening colonoscopy by the specialists, respectively. In 0/50 patients, the questionnaire was false negative and in 8/285 patients false positive. Thus, the questionnaire had a sensitivity of 100% (95% confidence interval: 93–100%), a specificity of 97% (95–99%), a negative predictive value of 100% (99–100%), and a positive predictive value of 86% (75–94%).

        

        

          




          
A subgroup analysis including patients who had never had a colonoscopy (n=109) showed comparable results: sensitivity of 100% (92–100%), specificity of 92% (83–97%), negative predictive value of 100% (94–100%), and positive predictive value of 90% (87–97%).

        

        

          




          

            
Conclusion The self-assessment questionnaire for asymptomatic individuals to assess the recommendation for screening colonoscopy is very sensitive and specific compared to a specialist in gastroenterology.

        

        

          




          
The questionnaire can be found at:

        

        

          




          

            
https://www.interdisziplinaere-endoskopie.mri.tum.de/de/infos-patienten/index.php
          


        

      

        
Zusammenfassung

        

          




          

            
Einleitung Dickdarmkrebs ist weltweit die zweithäufigste Krebstodesursache. Die Vorsorgekoloskopie ist eine sehr wirksame Maßnahme zur Prävention von Darmkrebs und kann die Mortalität senken. Die Teilnahme an den Vorsorgeprogrammen ist jedoch gering.

        

        

          




          

            
Ziele Um leicht zugängliche Informationen zur Vorsorgekoloskopie bereitzustellen und die Teilnahmeraten an Vorsorgeprogrammen zu erhöhen, haben wir einen Fragebogen für asymptomatische Patienten entwickelt, der auf den deutschen Leitlinien zum kolorektalen Karzinom basiert und die Indikation zur Vorsorgekoloskopie abschätzt. Der Fragebogen wurde in Bezug auf die von Fachärzten für Gastroenterologie gestellte Indikation evaluiert.

        

        

          




          

            
Methodik Patienten, die einen Facharzt für Gastroenterologie in einer Ambulanz eines Universitätsklinikums aus anderen Gründen als einer Koloskopie aufsuchten, kamen für die Studie in Frage. Die Patienten beantworteten maximal 7 Fragen zur Abschätzung der Indikation für eine Vorsorgekoloskopie. Anschließend wurde die Indikation zur Vorsorgekoloskopie von einem Facharzt für Gastroenterologie gestellt oder nicht. Die Genauigkeit des Fragebogens wurde anhand von Sensitivität, Spezifität und prädiktiven Werten gemessen.

        

        

          




          

            
Ergebnisse In die Analysen wurden 335 Patienten einbezogen, von denen 50 bzw. 285 Patienten von den Fachärzten eine Indikation zur Vorsorgekoloskopie erhielten bzw. nicht erhielten. Bei 0/50 Patienten war der Fragebogen falsch negativ und bei 8/285 Patienten falsch positiv. Somit hatte der Fragebogen eine Sensitivität von 100% (95% Konfidenzintervall: 93–100%), eine Spezifität von 97% (95–99%), einen negativen prädiktiven Wert von 100% (99–100%) und einen positiven prädiktiven Wert von 86% (75–94%).

        

        

          




          
Eine Untergruppenanalyse mit Patienten, die noch nie eine Koloskopie hatten (n=109), ergab vergleichbare Ergebnisse: Sensitivität von 100% (92–100%), Spezifität von 92% (83–97%), negativer prädiktiver Wert von 100% (94–100%), positiver prädiktiver Wert von 90% (87–97%).

        

        

          




          

            
Schlussfolgerung Der Selbsttestfragebogen für asymptomatische Personen zur Abschätzung der Empfehlung für eine Vorsorgekoloskopie ist im Vergleich zu einem Facharzt für Gastroenterologie sehr sensitiv und spezifisch.

        

        

          




          
Der Fragebogen ist online unter https://www.interdisziplinaere-endoskopie.mri.tum.de/de/infos-patienten/index.php abrufbar.
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